
بازار داغ رقابت براي كسب رانت 
 نايب رئيس اتاق ايران: 

 به جای افزايش بهره وری و رسيدن به رشد 8 درصدی اقتصاد، تنها چيزی که در آن رقابت داريم 
گرفتن رانت بيشتر به خاطر مقررات  موجود در کشور است
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برخي کارشناس�ان اقتصادي بر اي�ن باورند 
اقتصاد اي�ران در بعد اظهار نظ�ر نيز نيازمند 
صراحت کلام است، زيرا تعارف در اقتصادي 
که دچار رکود تورمي ش�ده است، چيزي جز 
هزينه بيش�تر به همراه نمي آورد. ش�ايد به 
همين دليل اس�ت که يكي از فع�الان بخش 
خصوصي در همايش شفافيت از روند رقابت 
شديد براي اخذ هر چه بيشتر رانت در اقتصاد 
ايران انتق�اد کرد و حتي بخ�ش خصوصي را 
نيز از اين دايره رقابتي مس�تثني ندانس�ت. 
محافظه كاري در اظهار نظرهاي اقتصادي و سخن 
گفتن در لفافه در اين سال ها نتوانست كمكي به 
بهبود وضعيت اقتصاد ايران كند، از اين رو برخي 
كارشناسان اقتصادي بر اين باورند تعميق ركود 
تورمي مي تواند براي كشور مشكلات جدي خلق 
كند، به اين ترتيب باي��د در اظهار نظر اقتصادي 
صراحت كلام داشت، شايد يكي از فعالان حاضر 
در همايش روز گذشته شفافيت و مبارزه با فساد 
همين اعتقاد را داشت كه به صراحت گفت رقابت 
براي اخذ رانت اقتصادي بايد مورد آسيب شناسي 

قرار گيرد. 
بررس��ي وضعيت اقتصاد ايران نش��ان مي دهد 
به رغم برخ��ورداري از ني��روي تحصيلكرده در 
كشور اما ميزان بيكاري اين قشر نيز بالاست، از 

اين رو به نظر مي رس��د فضا براي دستيابي برابر 
به فرصت ه��اي اقتصادي بايد ب��ا رايحه عدالت 
خوشبو شود تا اقتصاد خود را از زير بار اتهامات 
رانت خواري و ويژه خواري و فساد سيستماتيك 
رهايي بخشد، البته رسانه هاي معاند در دهه هاي 
گذشته تبليغات سوء شديدي عليه ايران كرده اند، 
به شكلي كه ادراك فساد در اقتصاد ايران بسيار 
اشاعه يافته است، از اين رو شفاف سازي اقتصاد به 
نفع ساختار اقتصاد ايران هم است، زيرا اقتصاد در 
بعد تبليغات منفي معاندان به يك قرباني تبديل 
شده است. اقتصاد ايران تجارت سالانه اش بالغ بر 
۱۰۰ميليارد دلار است كه گفته مي شود حجم 
قاچاق نيز ۱۰ تا ۱۵ميليارد دلار مي باشد همين 
آمار مؤيد اين مهم اس��ت كه شفاف سازي حوزه 

گمركات بسيار حائز اهميت است. 
در دولت گذشته عزل و انتصابات حوزه گمركات 
به صراحت نشان مي داد اوضاع از چه قرار است اما 
در دولت كنوني اميد مي رود با توجه به انتصابات 
جديد در حوزه گمركات ش��اهد اتفاقاتی مثبت 
باش��يم، به ويژه اينك��ه به لح��اظ امنيتي امروز 
بيش از هر زمان ديگري بايد مراقب بود كالاهاي 
ممنوعه وارد كشور نشود كه كوتاهي در اين حوزه 

مي تواند ناآرامي ها را تشديد كند. 
كارنام��ه متص��دي كنون��ي و جدي��د گمرك 

نش��ان مي ده��د در بخش هايی چون ش��ركت 
سرمايه گذاري تأمين اجتماعي بسياري از بنگاه ها 
را به اتاق شيشه اي تبديل كرد تا رويدادهاي اين 
بنگاه ها ش��فاف در منظر همه ق��رار گيرد، حال 
اميد مي رود همين اتفاق در حوزه گمركات رقم 
بخورد، زيرا بحث تجارت ۱۰۰ميليارد دلاري در 
ميان است. مسلم است وقتي خلأهايي در حوزه 
اقتصاد وجود داشته باش��د، فرصت طلبان براي 
س��ودجويي به اين بخش ها هجوم مي آورند، از 
همين رو رقابت ناس��الم براي كس��ب رانت رقم 
می خورد، كمااينكه در س��خن فع��الان بخش 

خصوصي نيز اين واقعيت مشهود است. 
   نايب رئيس اتاق بازرگاني ايران:

 براي گرفتن رانت، رقابت داريم!
حسين س��لاح ورزي، نايب رئيس اتاق بازرگاني 
ايران دي��روز در همايش مبارزه با فس��اد كه به 
مناس��بت روز جهاني مب��ارزه با فس��اد در اتاق 
بازرگاني تهران برگزار ش��د، به رشد ۸درصدي 
اقتصاد اش��اره ك��رد و اف��زود: در ش��ش برنامه 
توسعه اي كه در سال هاي گذشته تدوين شده، 
هميش��ه يك بند مبني بر دس��تيابي به رش��د 
۸درصدي اقتصادي ثابت بوده كه قرار هم بوده 
است يك سوم اين رشد از محل افزايش بهره وري 
باشد، اما هم كيفيت محيط نهادي ما به شكلي 

بوده و هم در بخش خصوص��ي به گونه اي عمل 
كرده ايم كه تنها چيزي كه رقابت در آن صورت 
گرفته، گرفتن رانت بيش��تر ب��ه خاطر مقررات 

موجود در كشور بوده است. 
وي گفت: به عبارتي هم وضعيت قانونگذاري و هم 
نوع رقابت در قسمتي از بخش خصوصي در اين 
جهت بوده كه براي بهره گرفتن از بخش بيشتر 
كيك رانتي كه بر اس��اس سياستگذاري غلط به 
وجود آمده است، اس��تفاده كنيم، بنابراين لازم 

است براي شفافيت بيشتر اقدام كنيم. 
   يك سوم واردات کشور، قاچاق است

وي اظه��ار ك��رد: بع��د از انق��لاب ه��م از نظر 
ايدئولوژيك و هم از لح��اظ آموزه هاي ديني به 
حد كفايت موضوع تش��ويق و مبارزه با فساد را 
داش��ته ايم و در حوزه قانونگذاري براي مبارزه با 
شفافيت نيز قانون كم نداريم. بر همين اساس نيز 
تقريباً هر دولت، مجلس و رئيس قوه قضائيه اي 
كه آمده است، بر ضرورت مبارزه با فساد تأكيد 
داش��ته، اما نكته اين اس��ت كه آيا ما در اين راه 

توفيق نسبي داشته ايم يا خير؟
نايب رئيس ات��اق بازرگان��ي ايران اف��زود: اگر 
شاخص ادراك فساد را بررسي كنيم، مي بينيم 
كه نتوانس��ته ايم در اين مسير قدم قابل توجهي 
برداريم و حتي در داخل كشور هم افكار عمومي 
را نتوانسته ايم قانع كنيم كار مثبت و قابل توجهي 

انجام شده است. 
وي ادام��ه داد: مهم ترين مش��كل م��ا در حوزه 
مبارزه با فساد اين اس��ت كه در كشور ما از يك 
جايي يك سياس��تگذاري با لنگر كردن نرخ ارز 
براي كنترل ت��ورم همه مصيبت ه��ا را تا امروز 
ادامه داده است، به عنوان مثال در زمينه واردات 
با وجود قواني��ن و مقررات متع��ددي كه براي 
ممنوعيت هاي غيرتعرفه اي وجود دارد، اما براي 
حدود 2هزار قلم كالا ممنوعيت واردات اعمال 
شده كه اين مسئله موجب توسعه قاچاق شده كه 
اين موضوع يكي از مصاديق فساد است و آمارها 
نشان مي دهد يك س��وم واردات كشور از طريق 

قاچاق انجام مي شود. 
سلاح ورزي اضافه كرد: در يك جايي سياستگذار 
ارزي بقيه را متقاعد كرده است كه براي كنترل 
قيمت ارز تنها بايد ممنوعيت واردات را انجام داد، 
لذا از آن طرف هم مشاهده مي كنيم با قيمت هاي 
مختلفي كه براي ن��رخ ارز وجود دارد، امضاهاي 

طلايي، رانت و توزيع فساد ايجاد شده است. 
وي به اعمال مقررات دس��ت وپاگير هم اشاره 
كرد و گف��ت: همزمان با هم��ه تلاش هايي كه 
در بخش ه��اي جامعه براي كاه��ش مقررات 
صورت مي گيرد، ماشين و موتور توليد مقررات 
همچنان فعال است و شايد با سرعت بيشتري 

هم حركت مي كند.

 هادي غلامحسيني
  گزارش یک
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را  کش�اورزي  جه�اد  وزارت  مجل�س 
مكل�ف ک�رده اس�ت س�ازمان پنب�ه و 
دانه ه�اي روغن�ي را احي�ا کن�د و اکن�ون 
اي�ن مه�م در ح�ال ش�كل گرفتن اس�ت. 
به گزارش تسنيم، محمدجواد عسكري، رئيس 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
با اشاره به اينكه فقط 3۰درصد از اهداف برنامه 
ششم توسعه در حوزه هاي زراعت، دامپروري، 
باغباني، شيلات، محيط زيست و منابع طبيعي 
محقق شده است خاطر نشان كرد: در اين ارتباط 
در حوزه هاي توليد دانه هاي روغني نيز از اهداف 

برنامه ششم توسعه عقب هستيم. 
به گفته عس��كري، ميزان ارز واردات دانه هاي 

روغني به كش��ور مع��ادل بودج��ه كل مراكز 
آموزش��ي كش��ور اعم از وزارتخانه هاي علوم، 
بهداشت و دانش��گاه هاي مختلف كشور است و 
وابستگي 9۰ درصدي واردات دانه هاي روغني 
سبب شده است مس��ئولان به طور جد پيگير 

احياي سازمان پنبه و دانه هاي روغني باشند. 
عسكري افزود: در مقطعي بحث دانه هاي روغني 
و پنبه را تعطيل كردن��د، در حالي كه در حوزه 
پنبه به ۱6۰ هزار تن وش نياز داريم كه در داخل 
۱۰۰ هزار تن توليد مي كنيم و براي 6۰ هزار تن 
ديگر بايد بستر ها و فضاي تشويقي را مهيا كنيم 

تا به ۱6۰ هزار تن برسيم. 
به گفته عسكري، با دستيابي به اين رقم هم نياز 

صنايع ريس��ندگي و بافندگي تأمين مي شود 
و هم در حوزه روغن مي تواني��م از اين ظرفيت 
اس��تفاده كنيم، به همين دليل مجلس وزارت 
جهاد كش��اورزي را مكلف كرده است سازمان 
پنبه و دانه هاي روغني را احيا كند و اكنون اين 

مهم در حال شكل گرفتن است. 
رئيس كميسيون كشاورزي مجلس در خصوص 
ديگر اقدامات ب��راي افزايش تولي��د دانه هاي 
روغني و كاهش وابس��تگي به آن گفت: در اين 
زمينه علاوه بر بسترس��ازي بايد سياست هاي 
تش��ويقي و حمايتي در دس��تور كار قرار گيرد 
و در همين ارتباط دول��ت خريد تضميني كلزا 
را ب��ا پيگيري هاي انجام ش��ده در جهت صرفه 

كش��اورزان از ۱۵ هزار تومان ب��ه ازاي هر كيلو 
به 23 هزارتوم��ان افزاي��ش داد و مابه التفاوت 

پرداخت شد. 
عسكري با اشاره به اينكه در برنامه هفتم توسعه 
و بودجه۱4۰2 نيز بحث دانه هاي روغني بيش از 
گذشته مورد توجه قرار گرفته است، تصريح كرد: 
مواردي كه مرتبط با توسعه بخش كشاورزي در 
برنامه هفتم توسعه دنبال مي شود، به گونه اي 
است كه ديگر مانند برنامه ششم توسعه نباشد 
كه احكام اجرايي 3۰درصد محقق شود. به گفته 
عسكري براي برنامه توسعه هفتم توسعه بخش 
كشاورزي حتماً بايد حداقل بين 6۰ تا 7۰درصد 

عملياتي و اجرايي شود.

 وزارت جهاد كشاورزي 
مكلف به احياي سازمان پنبه و دانه هاي روغني شد

   گزارش 3

مديرعامل ش�رکت فناوري اطلاعات رفاه ايراني�ان با اعلام 
اينكه يارانه نقدي حذف نمي ش�ود و کالاب�رگ الكترونيكي 
اختياري است، گفت: بر اساس اين طرح، خانوارها مي توانند به 
اعتبار يارانه يك ماه زودتر کالاهاي اساسي را خريداري کنند. 
»حميد فرداد« در گفت وگوي اختصاصي با ايرنا در مورد برخي 
اخبار مبني بر حذف يارانه نقدي و پرداخت آن در قالب كالابرگ 
اظهار داشت: پس از اعلام رسمي و اجراي طرح، مردم مي توانند 
به  صورت اختياري كالابرگ الكترونيكي را انتخاب كنند و در غير 

اين صورت يارانه نقدي را دريافت مي كنند. 
وي با بيان اينكه طرح كالاب��رگ الكترونيكي به صورت اختياري 

و در مرحله نخست در اس��تان هرمزگان اجرايي مي شود، گفت: 
س��امانه ملي اعتبار براي اج��راي طرح كالاب��رگ الكترونيك بر 
اس��اس هر كدملي در دس��تور كار قرار دارد. بر اساس اين طرح، 
خانوارها مي توانند به اعتبار يارانه يك ماه زودتر كالاهاي اساسي 

را خريداري كنند. 
وي عن��وان ك��رد: هرمزگاني ه��ا مي توانن��د ب��ا مراجعه به 
فروش��گاه هاي مجاز )اعلام ش��ده( نسبت به اس��تفاده از اين 
اعتبار در خريد اقلام اساس��ي اس��تفاده كنند و خريد اقلام 
اساسي به  صورت نقد و اعتباري است، يعني مقدار مشخصي از 
قيمت كالا از محل اعتبار اختصاص  داده شده پرداخت مي شود 

و خريداران بايد مابقي مبلغ را با استفاده از كارت بانكي يا به  
صورت نقدي پرداخت كنند. 

مديرعامل شركت رفاه ايرانيان با بيان اينكه استفاده از كالابرگ 
الكترونيكي به  صورت اختياري است، تأكيد كرد: استفاده از اعتبار 
از طريق تمامي كارت هاي بانكي به نام سرپرست خانوار، امكانپذير 
خواهد بود و در مورد كالاهاي مشمول طرح نيز الزامي به خريد 
يك نشان تجاري مشخص نيست و افراد مي توانند از گروه كالايي 
اعلام شده و از هر نشان تجاري دلخواه، خريد خود را انجام دهند. 
يارانه نقدي حذف نمي شود و اس��تفاده از كالابرگ الكترونيكي 

كاملًا اختياري است.

كالابرگ الكترونيكي اختياري است
   خبر

 اولتيماتوم وزارت راه 
به بانك هاي صاحب خانه هاي خالي 

سرپرس�ت دفت�ر اقتص�اد مس�كن از اولتيمات�وم ب�ه س�ه 
بان�ك داراي ۱۰۰خان�ه خال�ي خب�ر داد و گف�ت:  اخ�ذ مالي�ات 
خانه ه�اي خال�ي ب�ا اولوي�ت دان�ه درش�ت ها انجام مي ش�ود. 
به گزارش تسنيم، ابوالفضل نوروزي با اشاره به اخذ ماليات از خانه هاي 
خالي اظهار كرد: در مرحله اول از كس��اني كه ۱۰۰خانه خالي دارند، 

ماليات ستاني مي شود. 
وي با بيان اينكه در مرحله دوم مالي��ات از افرادي كه ۵۰ تا ۱۰۰خانه 
خال��ي و در مرحله س��وم از افرادي ك��ه 2۰ تا ۵۰خانه خال��ي دارند، 
ماليات ستاني انجام مي ش��ود، ادامه داد: به دارندگان ۱۰۰خانه خالي 
كه ش��خصيت حقوقي دارند از جمله س��ه بانك مكاتبه رسمي انجام 
داده و به آنها اولتيماتوم يك هفته اي براي مش��خص كردن وضعيت 
ملك داده ايم. وي تصريح كرد: بايد وضعيت اين خانه ها از جمله اجاره 
يا فروش )عرضه به بازار( مشخص شود، در غير اين صورت سازمان امور 

مالياتي از اينها ماليات دريافت مي كند. 
سرپرست دفتر اقتصاد مسكن با بيان اينكه همكاري خوبي در بحث اخذ 
ماليات خانه هاي خالي با سازمان امور مالياتي داريم، گفت: شناسايي 
خانه هاي خالي در حال افزايش اس��ت و با اولويت دانه درش��ت ها اين 

ماليات را اخذ خواهيم كرد. 
........................................................................................................................

قيمت الاكلنگي مرغ!
مش�اهدات ميداني حاکي اس�ت قيمت مرغ در روزهاي گذشته 
نوس�انات بس�ياري را پشت سر گذاش�ته اس�ت و در حال حاضر 
از کيلوي�ي ۵۵ ه�زار توم�ان در ميادي�ن ت�ا ۶4 هزار توم�ان در 
خرده فروشي ها به فروش مي رس�د، اين در حالي است که قيمت 
گوشت قرمز در بازار همچنان رکورد 2۵۰ هزار تومان را شكسته است. 
در هفته هاي اخير به طور ناگهاني بازار با افزايش قيمت گوشت قرمز 
و كاهش قيمت گوشت مرغ مواجه شد. در شرايطي كه قيمت گوشت 
مرغ به كيلويي ۵۰ هزار تومان رس��يد، قيمت گوشت قرمز ركورد زد و 
در مدت يك هفته بين 2۰ تا ۵۰ هزار تومان گران ش��د. در اين مدت 
همزمان با رايزني مرغداران براي آزاد س��ازي صادرات و ترغيب مردم 
براي ذخيره خانگي مرغ، هيچ واكنش��ي در راس��تاي كاهش قيمت 
گوشت قرمز از سوي متوليان بازار صورت نگرفت. خبر هاي رسيده از 
بازار در روز گذشته حاكي است قيمت هر كيلو مرغ گرم ۵9 هزار و۸۰۰ 
تومان تا 64 هزار تومان اس��ت. در ميادين ميوه و تره بار و مراكز عمده 
توزيع مرغ ني��ز قيمت هر كيلو مرغ كامل تازه ۵۵ ه��زار و ۸۰۰ تومان 
اعلام شده اما هيچ كاهش قيمتي براي گوشت قرمز اتفاق نيفتاده است. 
افكار عمومي همچنان در انتظار تدبير جديد دولت براي ارزاني قيمت 

گوشت قرمز هستند. 
به گزارش ايسنا، مهدي يوسف خاني، رئيس اتحاديه فروشندگان پرنده 
و ماهي تهران، با بي��ان اينكه قيمت مرغ در واحدهاي خرده فروش��ي 
كيلويي ۵۵ تا 6۰ هزار تومان است، گفت: در حال حاضر مرغ كمتر از 
نرخ مصوب در بازار عرضه مي ش��ود و فروش مرغ بالاتر از نرخ مصوب 
يعني 63 هزار تومان تخلف است. وي با اشاره به اينكه در روزهاي آينده 
افزايش قيمتي نخواهيم داشت، افزود: هفته گذشته قيمت مرغ افزايش 
يافت و به 6۰ هزار تومان رسيد ولي همچنان در بازه ذكر شده به فروش 
مي رود و البته فروش آن تا 63 هزار تومان مانعي ندارد. يوسف خاني در 
پاسخ به چرايي نابساماني بازار گفت: تقاضاي خريد مرغ كم، عرضه و 

توليد زياد است و در نتيجه قيمت ها كاهش يافته است. 
........................................................................................................................

 دولت سيزدهم 
تعادل را به بازار سيمان بازگرداند

ب�ا گذش�ت 4۶۵روز از تصوي�ب عرضه س�يمان در ب�ورس کالا 
از س�وي وزارت صم�ت، بررس�ي روند عرض�ه و تقاض�ا و قيمت 
اي�ن کالاي س�اختماني نش�ان دهنده موفقيت آمي�ز ب�ودن 
اقدام�ات انج�ام ش�ده و ايج�اد تع�ادل در ن�رخ اين کالاس�ت. 
نهم شهريورماه سال گذشته بود كه وزارت صنعت، معدن و تجارت به 
 منظور حمايت از توليدكنندگان و حذف قيمت هاي كاذب بازار، عرضه 

كل سيمان كشور در بورس كالا را مصوب كرد. 
اين اتفاق كافي بود تا در مدت چند هفته قيمت هر پاكت س��يمان كه 
در برخي محافل تا ۱۰۰ هزار تومان نيز اعلام مي شد به حدود 3۰ هزار 
تومان برسد، زيرا امكان خريد مس��تقيم مصرف كنندگان در سراسر 
كشور از كارخانه هاي توليدي فراهم شد. در حقيقت با كنار رفتن دلالان 
و خريد و فروش مستقيم سيمان در بورس، از همان زمان تاكنون نوسان 
شديدي در بازار سيمان رخ نداده است و بررسي معاملات اخير سيمان 

در بورس نيز همين روند را تأييد مي كند. 
مطابق آمارنامه هاي بورس كالا در ح��دود يك ماه و نيم اخير )ابتداي 
آبان ماه تا پايان ۱۸ آذرماه( متوس��ط حجم س��يمان عرضه ش��ده در 
بورس يك ميليون و 36۰ هزار تن و متوسط حجم معاملات انجام شده 
يك ميليون و ۱7۱ هزار تن بوده، يعني در همه هفته ها ميزان عرضه از 
ميزان تقاضا پيشي گرفته است. در اين مدت متوسط قيمت هر كيسه 
۵۰ كيلوگرمي 3۵ هزار و ۱۵3 تومان و متوسط قيمت با احتساب ماليات 

بر ارزش افزوده 3۸ هزار و 3۱7 تومان بوده است. 
در اين زمين��ه، دبير انجمن صنف��ي كارفرمايان صنعت س��يمان در 
گفت وگو با ايرنا افزود: اكنون عرضه سيمان در بورس كالا مطابق برنامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در حال انجام است. علي اكبر الونديان 
بيان داش��ت: همين موضوع سبب شده اس��ت قيمت هاي رقابتي و بر 
مبناي عرضه و تقاضاي سيمان را در سطح بازار شاهد باشيم، به  طوري 
كه متوسط قيمت س��يمان تيپ2 بين 62۰ تا 6۵۰ هزار تومان در هر 
تن بوده است. اين مقام صنفي تأكيد كرد: در ماه هاي گذشته هيچ گونه 
افزايش قيمتي را در سيمان شاهد نبوده ايم و در برخي موارد بين يك 

تا 2درصد كاهشي نيز بوده است. 
وي گف��ت: نزدي��ك ش��دن به فص��ل س��رما و كاه��ش فعاليت هاي 
ساختمان سازي در بيشتر نقاط كش��ور كه به كاهش تقاضا انجاميده  

دليل ديگر ثبات قيمت هاست. 
الونديان ادامه داد:  هرچند اكنون با كمبود گاز در فصل س��رما مواجه 
شده ايم اما با توجه به ذخيره مناسب حدود ۱4 ميليون تني كلينكر در 
سرتاسر كشور، همچنان مي توان سيمان مورد نياز بازار را تأمين كرد، 

زيرا عمده مصرف سوخت مربوط به توليد كلينكر است. 
وي تصريح  كرد: در ادامه اگ��ر واحدها با محدودي��ت كلينكر مواجه 
ش��وند، احتمال افزايش قيمت ها وجود دارد، با اي��ن حال مازوت به 
عنوان س��وخت دوم براي واحدها فراهم شده اس��ت كه به  استثناي 
واحدهاي سيماني واقع در كلانشهرها كه با محدوديت مصرف مازوت 
به دلايل زيس��ت محيطي مواجهن��د، مي توان براي تولي��د كلينكر و 

سيمان استفاده كرد.

 رانت واردات خودرو 
در دست كدام شركت هاست

در حالي که آيين نامه واردات خودرو در شهريور 
ماه امسال نهايي شده است اما نمايندگي شرکت 
کيا در خردادماه راه اندازي شد. به نظر مي رسد 

رانت يا حمايت ويژه اي از اين شيوه واردات 
خودرو شكل گرفته است

بيلبوردهاي تبليغاتي شرکت هاي واردکننده نشان مي دهد بالاخره 
واردات خودرو به مرحله جديدي رسيده است و خودروهاي وارداتي 
آماده ورود ب�ه بازار ايران هس�تند، اما نكته جال�ب در اين ميان، 
تأسيس نمايندگي کيا از خرداد ماه است، يعني زماني که خبري از 
آيين نامه نبود، نمايندگي کيا در ايران راه اندازي شد. فعالان بازار 
بيم دارند در بحث واردات خودرو باز هم پاي رانت در ميان باش�د. 
واردات خ��ودرو بالاخره وارد ف��از جديدي ش��د و وزارت صمت اعلام 
كرد خودروهاي خارجي به نزديكي مرزهاي ايران رسيده اند. افزايش 
بيلبوردهاي تبليغاتي ش��ركت هاي واردكننده خودرو نيز نشانه اي بر 
صحت ادعاي وزارت صمت هستند، به  ويژه بيلبورد تبليغاتي دو شركتي 
كه خود را نماينده كيا در ايران معرفي مي كنند، بيش از ساير شركت ها 

به چشم مي خورد. 
اما نكته قابل توجه درباره يكي از اي��ن نمايندگي هاي واردات خودرو، 
زمان تأس��يس آن در اطراف تهران است. ۱9خرداد بود كه گزارشي از 
تأس��يس نمايندگي كيا منتشر ش��د، اين در حالي است كه آيين نامه 
واردات خودرو به كش��ور در شهريورماه نهايي ش��د. حال اين موضوع 
پرسشي را مطرح مي كند كه ش��ركت هاي واردكننده چگونه پيش از 
نهايي شدن آيين نامه واردات اقدام به خريد خودرو و تأسيس نمايندگي 

كردند؟
بابك صدرايي، كارشناس صنعت خودرو در گفت وگو با نبض صنعت در 
اين خصوص گفت: به نظر مي رسد رانت يا حمايت ويژه اي از اين شيوه 
واردات خودرو شكل گرفته است كه قبل از اينكه آيين نامه تدوين شود، 

يك نمايندگي در تهران براي آن برند تأسيس مي شود. 
صدرايي افزود: نكته جالب در رابطه با اين نوع حمايت ها اين است كه 
پس از انتش��ار اسامي ش��ركت هاي واردكننده، اعلام شد خودروها به 

نزديكي مرز ايران رسيده  اند و آماده ورود به گمرك هستند. 
او ادامه داد: به نظر مي رسد برخي از اين شركت هاي واردكننده از امتياز 
خاصي برخوردار بودند و خارج از چارچوب توانس��تند ثبت سفارش و 
خودروهاي خود را ترخيص و در نهايت سهم بيشتري از بازار را به نام 

خود كنند. 
   واردات خودرو از بازار کشورهاي همسايه

اين كارشناس صنعت خودرو گفت: نكته واضح در بحث واردات خودرو 
اين است كه برخي شركت ها تعدادي خودرو وارد كشور كرده اند چراكه 
به تبليغات در سطح ش��هر مشغول ش��ده اند. نمي توان انتظار داشت 
در ش��رايط فعلي تعداد خودروها بالا باشد، اما پيش بيني مي شود اين 

خودروها به تدريج تا پايان سال وارد بازار ايران شوند. 
او ادامه داد: واردات خودرو به صورت گنگ و غيرواضح در حال اجراست. 
اينكه شركت هاي واردكننده ظرفيت چه تعداد واردات خودرو را دارند، 
مشخص نيست، چون در حال حاضر به دليل تحريم هايي كه عليه ايران 
اعمال شده است، واردكنندگان نمي توانند خودروهاي موردنظر خود 
را از شركت مادر بخرند و به همين دليل آن خودروها را از دلالان بازار 

كشورهاي همسايه خريداري مي كنند. 
صدرايي افزود: بايد اين نكته را نيز يادآور شد كه در اين شيوه از واردات 
نيز واردكنندگان با مشكل مواجه مي شوند، زيرا كشورهاي همسايه نيز 
با مشكل كمبود خودرو دست و پنجه نرم مي كنند و متقاضيان در اين 

كشورها براي خريد يك خودرو بايد ماه ها منتظر بمانند. 
   دريافت ۱۰ ميليون تومان از خريداران کوئيك 

براي آپشن اضافه
 همزمان با زمزمه واردات تدريجي خودرو به كشور و جدي شدن ورود 
خارجي ها به بازار در طرح فروش فوق العاده روز گذش��ته سايپا، وانت 
سايپا 9 ميليون و 226 هزار تومان و كوئيك پلاس اتوماتيك ۱۰ ميليون 
و 23 هزار تومان افزايش قيمت پي��دا كرد. فعالان بازار از صدور مجوز 
افزايش قيمت محصولات سايپا خبر دادند، اما دفتر صنايع خودرويي 
وزارت صم��ت اعلام كرد هي��چ افزاي��ش قيمتي صادر نش��ده و اين 
تغييرات قيمتي در محصول كوئيك پلاس اتوماتيك مربوط به افزايش 

آپشن هاي اين خودرو است. 
به گزارش تسنيم، بر اساس اعلام شركت سايپا از ساعت۱۱ صبح ديروز 
فروش در قالب طرح هاي فوق العاده را براي دو محصول كوئيك پلاس 
با گيربكس اتوماتيك و سايپا ۱۵۱ويژه متقاضيان عادي و ويژه مادران 
آغاز مي شود. قيمت خودرو ها در اين شرايط فروش قطعي است و طي 

9۰روز كاري فرايند تحويل انجام مي شود.
نكته قابل توج��ه در اين طرح ف��روش تغييرات قيمت��ي دو محصول 
وانت۱۵۱ و كوئيك پلاس اتوماتيك است، به نحوي كه در طرح فروش 
آبان ماه اين محصولات قيم��ت »وانت۱۵۱«۱6۰ ميليون و 74۵ هزار 
تومان و كوئيك پ��لاس اتوماتيك 27۸ ميليون و 4۰ ه��زار تومان بود 
اما در طرح فروش فوق العاده كه از امروز آغاز ش��ده، اين دو محصول با 
قيمت هاي ۱69 ميليون و ۸7۱ هزار تومان )وانت ۱۵۱( و 2۸7 ميليون 

و ۸۵۰ هزار تومان )كوئيك پلاس اتوماتيك( عرضه مي شوند. 
بر همين اساس وانت سايپا 9 ميليون و 226 هزار تومان و كوئيك پلاس 
اتوماتيك ۱۰ ميليون و 23 هزار تومان افزايش قيمت داش��ته اس��ت. 
خبرهاي رسيده حاكي است سايپا مجوز افزايش قيمت اين دو خودرو 
را كسب كرده است اما هنوز مشخص نيست آيا ساير محصولات سايپا 

هم به زودي شاهد افزايش قيمت خواهند شد يا خير!
توكلي لاهيجاني، مديركل دفتر صنايع خودرويي وزارت صمت در همين 
ارتباط به تس��نيم گفت: هيچ افزايش قيمتي صادر نشده و اين تغييرات 
قيمتي در محصول كوئيك پلاس اتوماتيك مربوط به افزايش آپشن هاي 
اين خودرو است. قرار بود س��ايپا پيش از فروش فوق  العاده اين محصول 

جزئيات آپشن ها را اعلام كند كه اين موضوع انجام نشده است.

مفقودى
برگ كمپانى و كارت شناسايى خودرو نيسان كاميونت كمپرسى 
تيپ 2400 مـدل 1385 به رنگ آبى روغنى به شـماره انتظامى  
739د71  ايران68 و شـماره  موتور 362768 و شماره شاسى   
J049887  متعلق به مؤسسه غيرانتفاعى عمران شهرك صنعتى 
الف ل اشتهارد مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط است. 

مفقودى
 برگ كمپانى  خودرو سمند تيپ  ال ايكس مدل 1384 به رنگ 
خاكسترى متاليك  به شـماره انتظامى 243ج51  ايران68 و 
شماره  موتور 12484159091 و شـماره شاسى  17614183 
متعلق به مؤسسه غيرانتفاعى عمران شهرك صنعتى اشتهارد 
الف ل مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط است. 

مفقودى
  I 600  برگ كمپانى،  برگ سبز و كارت شناسايى خودرو وانت پيكان
مدل 1389 به رنگ سفيد به شماره انتظامى 162ج14  ايران68 و شماره  
 NAAA46AA6AG115258  موتور 11489013767 و شماره شاسى
متعلق به مؤسسه غيرانتفاعى عمران شهرك صنعتى اشتهارد 
الف ل مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط است. 


